
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   فروش مواد خوراكي بدون پروانه و كد بهداشتي 
محمدي- تهران: بس��ياري از بيماري ها از مواد غذايي به بدن افراد 
منتقل مي شود. چرا وزارت بهداشت بر مراكز تهيه و توزيع مواد غذايي 
نظارت نمي كند. بيش��تر اقلام غذايي و خوراكي كه در فروشگاه ها به 
فروش مي رسد فاقد كد و پروانه بهداشتي است. آيا نظارت بر مواد غذايي 
فقط به مردم ختم مي شود كه مواد غذايي را نخرند يا اينكه بايد نظارت 

سيستمي بر تهيه و توزيع مواد غذايي و اقلام خوراكي صورت گيرد؟ 
---------------------------------------------------

   شرايط صدور كارت منزلت 
روابط عمومي شركت بهره بر داري راه آهن و حومه در پاسخ به مطلب 
مندرج در روزنامه جوان مورخ 19 ش��هريور 1393 صفحه 3 با عنوان 
»صدور كارت منزلت را تس��هيل كنيد« اعلام كرد: در خصوص كارت 
منزلت، س��المندان محترم مي توانند پس از ثبت نام اينترنتي، يكي از 
ايستگاه هاي ذيل را انتخاب و براي در يافت كارت خود، به همان ايستگاه 

مراجعه نمايند.
 در راستاي تكريم و آسايش هر چه بيش��تر و بهتر سالمندان و تسريع 
در ام��ور تحوي��ل كارت و صرفه جويي در زمان، ش��ركت بهره بر داري 
مترو، پنج ايستگاه امام خميني )ره(، تجريش، صادقيه، علم و صنعت 
و شهر ري را در نظر گرفته كه خوشبختانه تاكنون رضايت اين عزيزان 

را در بر داشته است. 
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88498445سرويس اجتماعي

دانشجوي دانشگاه آزاد  هميشه بدهكار است!
وام بلندمدت شهريه پريد

 عضو كميسيون آموزش: 
برخي از واحدهاي دانشگاه آزاد حتي يك عضو هيئت علمي ندارند

»ش�هريه ثاب�ت« مفهومي اس�ت كه ب�ا واژه 
» ثابت«  هويت مي يابد،  اما ظاه�راً اين مفهوم 
حالا هويتش را از دس�ت داده چراكه براساس 
دس�تورالعملي كه در س�ال تحصيلي جديد 
براي دانش�جويان دانش�گاه آزاد اباغ شده 
است، شهريه هاي ثابت دانشجويان  چه براي 
ورودي ه�اي جديد و چ�ه ب�راي ورودي هاي 
س�ال هاي قبل 15 درص�د افزاي�ش مي يابد. 
»هر دم از اين ب��اغ بري مي رس��د« حكايت اين 
روزهاي دانش��گاه آزاد اس��ت. پ��س از افزايش 
غير معقول ظرفيت پذيرش دكترا، حالا افزايش 
بي رويه و بي ضابطه شهريه دانشگاه آزاد در آستانه 
سال تحصيلي 94- 93 دانشجويان دانشگاه آزاد 
را ش��وكه كرده اس��ت؛ چراكه كم و كيف دقيق 
اين افزايش قب��لًا به آنها اعلام نش��ده بود و حالا 
براي تنگ تر شدن حلقه فش��ار ناشي از افزايش 
15 درصدي ش��هريه ثابت صندوق رفاه، برخي 
از واحدهاي دانشگاهي اعلام كرده اند كه فعلًا از 
وام بلند مدت وزارت علوم خبري نيست. افزايش 
بي رويه شهريه دانشگاه آزاد در حالي است كه بنا 
به تأكيد دبير اول كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجلس شوراي اسلامي، برخي از واحدهاي اين 

دانشگاه حتي يك عضو هيئت علمي هم ندارد. 
رئيس دانشگاه آزاد اسلامي اما در دفاع از افزايش 
ميانگين 15 درصدي شهريه اين دانشگاه در تمام 
مقاطع تأكيد كرد كه اين ميزان شهريه كمتر از 
دانشگاه هاي غيردولتي و پرديس هاي خودگردان 

افزايش يافته است. 
حميد ميرزاده اف��زود: 2 هزار و 600 دانش��گاه 
در اي��ران حتي واحدهاي وابس��ته ب��ه دولت در 
پرديس هاي شبانه و خودگردان شهريه هايي تا دو 
برابر شهريه دانشگاه آزاد اسلامي از دانشجويان 
مطالبه كرده اند، اما تنها دانشگاه آزاد مورد هجمه 

تبليغاتي قرار گرفته است. 
رئي��س دانش��گاه آزاد گف��ت: در ش��رايطي كه 
قريب به نيمي از واحدهاي دانش��گاه آزاد در مرز 
ورشكس��تگي قرار گرفته اند و نرخ تورم چندين 
سال اخير در همه وجوه زندگي فردي و اجتماعي 
تأثير گذار ب��وده در نتيجه تصميم��ات مديريت 
قبل��ي و توق��ف در پروژه هاي عمراني دانش��گاه 

مانند فضاهاي آموزشي، كارگاه ها و بيمارستان ها 
موجب شده بيش از 750 ميليارد تومان زيان به 
مجموعه دانشگاه آزاد و نزديك به 11 هزار ميليارد 

ريال كسري بودجه وارد شود. 
  دانشگاه آزاد، آزاد از هر قيد و بند!

دانش��گاه آزاد اس��لامي كه از س��ال 1361 پا به 
عرصه وجود گذاش��ت اگرچه بخش مهمي از بار 
آموزش عالي را به دوش كشيد اما هم اكنون كه 
وارد دهه چه��ارم فعاليت خود مي ش��ود هنوز با 
چالش هاي جدي مواجه است؛  چالش هايي كه بر 
اثر گسترش خارج از چارچوب كمي و كم توجهي 
به مباحث كيفيت بخش��ي آموزشي ايجاد شده 
است. از سوي ديگر خيلي وقت ها مسئولان اين 
دانش��گاه » آزاد « بودن آن را به معناي آزاد بودن 
از هر قيد و بند قانوني دانسته و در طول عمر 33 
ساله اش بارها ش��اهد برخي بي قانوني ها و حتي 
سياسي كاري هايي در اين دانشگاه بوده ايم. امسال 
هم در كنار تمامي مش��كلات دانشگاه آزاد براي 
دانشجويانش،  افزايش 15 درصدي شهريه هاي 
ثابت موجب ش��ده ت��ا بس��ياري از خانواده ها و 
دانش��جويان براي ادامه تحصيل در اين دانشگاه 
به »چه كنم « دچار ش��وند. اين افزايش ناگهاني 
ش��هريه ها به همراه افزايش 15درصدي شهريه 
ثابت درس��ت چند روز پس از اظه��ارات رئيس 
هيئت امناي دانش��گاه آزاد اس��لامي،  درباره كم 
بودن شهريه هاي اين دانشگاه اتفاق افتاد. آيت الله 
اكبر هاشمي رفس��نجاني در جلسه هيئت امناي 
دانشگاه آزاد گفته بود: »شهريه رشته هاي علوم 
پزشكي در دانشگاه خيلي كم بوده و كم است؛ اين 
شهريه نسبت به دانشگاه هايي كه دولتي بودند و 
اكنون پولي شدند، كم است. دانشگاه آزاد نسبت 
به اين دانشگاه ها يك چهارم شهريه را مي گيرد.«
حالا اين دانشگاه با اقدام غير قانوني افزايش 15 
درصدي شهريه هاي ثابت انگار مي خواهد جبران 
مافات كند، هرچند بعيد به نظر مي رس��د افراد 
ديگري هم درباره كمي ش��هريه دانشگاه آزاد با 
رئيس تشخيص مصلحت نظام هم عقيده باشند. 
  فري�ب دانش�جويان ب�ا پنه�ان كردن 

شهريه هاي جديد
بر اس��اس فرمول جدي��د افزايش ش��هريه هاي 

دانش��گاه آزاد، دانش��جويان ه��ر كاري كنند به 
اين دانش��گاه بدهكارند هرچند آنه��ا مجبورند 
براي انتخ��اب واحد و از دس��ت ن��دادن كلاس 
درس، شهريه را هر طور ش��ده واريز كنند وگرنه 
با پيام هاي سيستم ثبت نام مبني بر تأكيد واريز 

شهريه مواجه مي شوند. 
نكته جالب توجه اين است كه بر خلاف هميشه 
كه بعد از اعلام نتايج آزمون هاي دانش��گاه آزاد، 
جدول ش��يوه ثبت نام، مدارك م��ورد نياز براي 
ثبت نام و البته جدول ش��هريه ب��راي داوطلبان 
تازه پذيرفته شده در سامانه اطلاع رساني معاون 
سنجش و پذيرش دانش��گاه آزاد منتشر مي شد، 
امسال تنها مدارك مورد نياز براي ثبت نام، حق 
بيمه و مهلت ثبت نام در سامانه اطلاع رساني اين 
معاونت درج شده و خبري از جزئيات شهريه ثابت 
و متغير براي گروه هاي علوم انس��اني و غيرعلوم 
انساني نيست و در واقع دانشجويان جديد الورود 
نمي دانند با چه ميزان ش��هريه در ترم نخس��ت 
روبه رو مي شوند تا خود را براي پرداخت آن آماده 
كنند. اين افزايش ش��هريه اما ب��ا اعتراض جدي 

دانشجويان اين دانشگاه مواجه شده است. 
در چنين ش��رايطي وام بلند مدت شهريه وزارت 
علوم نيز در برخي از واحدهاي دانش��گاهي قطع 
شده است. اقس��اط اين وام يك ميليون توماني 
صندوق رفاه وزارت علوم، تحقيقات و فناوري، نه 
ماه بعد از دانش آموختگي قابل پرداخت است. به 
گفته سعيد كاردار، معاون دانشجويي دانشگاه آزاد 
اسلامي احتمال دارد هنوز دستورالعمل اختصاص 
اين وام به دانشجويان در س��ال تحصيلي جديد 

ابلاغ نشده باشد. 
وي درباره اختصاص وام هاي خود اين دانش��گاه 
مي گويد: صن��دوق رف��اه دانش��گاه آزاد هم وام 
مي دهد اما اي��ن وام ها در همان نيمس��ال قابل 

پرداخت است. 
  مجوز افزايش 25 درصدي شهريه براي 

شهريه متغير است نه ثابت
ابري نيا، مديركل دفت��ر آموزش عالي غيردولتي 
وزارت عل��وم، تحقيق��ات و فناوري ني��ز درباره 
اعتراضات ص��ورت گرفت��ه به افزايش ش��هريه 
دانشگاه آزاد از سوي دانشجويان مي گويد: وزارت 

علوم س��قف افزايش ش��هريه هاي دانشگاه هاي 
غيرانتفاع��ي را 25 درصد درنظ��ر گرفت كه اين 
مسئله ش��هريه ثابت سال هاي گذش��ته را در بر 
نمي گيرد، يعني دانش��جوي ورودي س��ال هاي 
گذشته نبايد در شهريه ثابت با افزايش شهريه اي 
مواجه شده باشد. وي با بيان اينكه دانشگاه آزاد 
ساز خود را مي زند، مي افزايد: وزارت علوم سعي 
كرده دانشگاه آزاد را ضابطه مند و قانونمند كند، 
اما چون س��ابقه اين دانش��گاه به اين شكل بوده 
كه با ضوابط وزارت علوم هماهنگي و س��ازگاري 
نداش��ته به نظر طول مي كش��د تا خود را با اين 
ضوابط هماهنگ كند. ابري نيا با اشاره به جلسات 
مشترك وزارت علوم با مسئولان دانشگاه آزاد در 
زمينه هاي مختلف تأكيد مي كند: در جلس��ات 
مشترك اين مس��ائل به آنها تذكر داده مي شود، 
اما به دليل سابقه اي كه دانش��گاه آزاد در زمينه 
عدم قانونمندي دارد و خود را مس��تقل مي داند 
تا بيايد خ��ود را در روال ضابطه مندي قرار دهد، 

طول مي كشد. 
  تصميمي براي تعديل هزينه ها و فش�ار 

نيامدن به ورودي هاي جديد!
علي عباس��پور طهران��ي، رئيس واح��د علوم و 
تحقيقات اما اين افزايش شهريه عجيب و غريب را 
براي تعديل شهريه ها و به منظور فشار نيامدن به 

ورودي هاي جديد مي داند. 
به گفته وي شهريه هر سال بر مبناي تورم است 
و با توجه به ت��ورم بالاي 25 درصد امس��ال 15 
درصد افزايش ش��هريه داش��ته ايم. رئيس واحد 
علوم تحقيق��ات در رابطه با اينكه چ��را افزايش 
شهريه در مورد شهريه ثابت نيز لحاظ شده است، 
اينگونه توضيح مي دهد: فرقي بين شهريه ثابت و 
متغير نيست زيرا افزايش هزينه ها به طور كلي رخ 
مي دهد، البته من جزئيات را نمي دانم و هيئت امنا 

اين تصميم را گرفته است. 
  ش�هريه دكترا در دانش�گاه آزاد معادل 

هزينه تحصيل در خارج از كشور است
حجت الاس��لام عليرضا س��ليمي درباره افزايش 
شهريه دانشگاه هاي آزاد، جامع علمي- كاربردي 
و غير انتفاعي اظهار كرد: افزايش شهريه اجحاف 
در حق دانش��جوياني اس��ت كه از قش��ر ضعيف 
جامعه هس��تند. در اين دانش��گاه ب��دون برنامه 
چندين اتفاق افتاده است كه نشان مي دهد بايد 
نظارت دقيق ت��ري براين مراكز ص��ورت بگيرد. 
دبير اول كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
شوراي اسلامي، همچنين با بيان اين مطلب كه 
افزايش تعداد دانشجوي دكترا و ارشد در كشور 
بي رويه است، تصريح كرد: در برخي از واحدهاي 
دانش��گاهي اين مركز آموزش عال��ي حتي يك 

هيئت علمي هم نداريم. 
به گفته وي يك��ي از واحدهاي دانش��گاه آزاد با 
وجود 300 دانشجو ارشد يك هيئت علمي هم 
ندارد. در واحد دب��ي هم هيچ عضو هيئت علمي 
وجود ن��دارد در صورت��ي كه دهها نف��ر در آنجا 
مش��غول به تحصيل در مقطع دكتري هستند. 
عضو كميس��يون آم��وزش و تحقيقات مجلس 
شوراي اسلامي با اشاره به اينكه مشخص نيست 
بر چه اس��اس، قاعده و فرمولي از دانش��جويان 
شهريه گرفته  مي ش��ود، مي افزايد: هزينه ادامه 
تحصي��ل در مقطع دكت��ري 500 ميليون ريال 
براي دانشجو تمام مي ش��ود، دانشجويان ايراني 
مي توانند با تأمين اين هزينه براي ادامه تحصيل 
به خارج از كش��ور بروند. به باور حجت الاس��لام 
سليمي، دانشگاه بنگاه اقتصادي نيست و نبايد 
چنين ش��كلي به خود بگيرد، دانشگاه مجموعه 
مقدس و مباركي براي آم��وزش علم و دانش به 

افراد است.

رئي�س س�ازمان غ�ذا و دارو از اج�راي ط�رح 
جديد وزارت بهداش�ت براي حمايت از بيماران 
س�رطاني خبر داد و گفت: از مهر امسال هزينه 
داروه�اي ش�يمي درمان�ي بيماران س�رطاني 
در بيمارس�تان هاي دولت�ي نص�ف مي ش�ود. 
رسول ديناروند افزود: طرحي در وزارت بهداشت 
آماده شده كه با همكاري معاونت درمان و سازمان 
غذا و دارو از مهر امس��ال اجرا مي شود، مطابق اين 
طرح كه به تأييد وزير بهداشت رسيده است و طي 
روزهاي آينده ابلاغ مي ش��ود، كيفي��ت خدمات 
درماني به بيماران سرطاني در بخش دولتي ارتقا 
پيدا مي كند.  وي ادام��ه داد: عمده درمان بيماران 
سرطاني به شيمي درماني وابسته است. اين داروها 
حتماً بايد در يك مرك��ز معتبر و به صورت كنترل 
ش��ده صورت بگيرد، در اين مراكز هزينه داروهاي 
شيمي درماني مورد حمايت قرار مي گيرند و تمام 
داروهاي مورد نياز در محل تأمين و در همان مركز 
تزريق مي شود تا جلوي سوء استفاده هاي احتمالي 
نيز گرفته ش��ود.  دينارون��د اف��زود: در اين طرح 
داروهاي شيمي درمان در س��ه گروه دسته بندي 

مي ش��وند، گ��روه اول داروهاي خط اول ش��يمي 
درماني هس��تند كه كام��لًا تأييد ش��ده اند و هيچ 
ش��بهه اي در مورد هزينه- اثربخش��ي آنها وجود 
ندارد. اين داروها به محض اينكه از س��وي پزشك 
متخصص بيماران سرطاني در بخش دولتي تجويز 
ش��وند مورد حمايت دولت قرار مي گيرند.  رئيس 
سازمان غذا و دارو افزود: گروه دوم داروهاي شيمي 
درماني هس��تند كه با توجه به عوارض جانبي بايد 
بر اس��اس پروتكل هاي خاصي تجويز شوند و اگر 
در اين پروتكل ها تجويز شوند، مورد حمايت قرار 
مي گيرند البته در مورد ميزان حمايت دولت هنوز 
درصد حمايت نهايي نشده است.  وي گفت: دسته 
سوم داروهاي گرانقيمت ش��يمي درماني هستند 
كه هزينه- فايده آنها قابل توجيه نيس��ت و دولت 
نمي تواند اي��ن داروها را تحت حماي��ت قرار دهد، 
گر چه ممكن اس��ت تجويز آنها ب��راي مدتي درد 
و ناراحتي بيم��اران را كم كند ام��ا چون اعتبارات 
دولتي محدود اس��ت ما بايد بودجه ها را در جايي 
هزينه كنيم كه قابل دفاع باشد و هزينه- اثربخشي 

بالاتري داشته باشد. 

معاونت ام�ور زنان و خانواده رياس�ت جمهوري 
طي گزارش�ي آخري�ن وضعيت لايح�ه كاهش 
س�اعت كاري زنان شاغل را تش�ريح كرده و در 
اين گ�زارش جلوگي�ري از اخ�راج و جا به جايي 
كاركن�ان زن م�ورد تأكيد ق�رار گرفته اس�ت. 
به گزارش »ج��وان«، معاونت امور زن��ان و خانواده 
رياست جمهوري در خصوص لايحه كاهش ساعت 
كاري زنان شاغل گزارشي را ارائه داده است كه متن 
آن به اين شرح اس��ت: لايحه كاهش ساعت كاري 
زنان ش��اغل به منظور حمايت از زنان شاغل داراي 
ش��رايط خاص جهت برقراري تعادل بين نقش ها و 
تطبيق شرايط كار با وظايف خانوادگي براي ايفاي 
شايسته وظايف و در راستاي كاهش مشكلات زنان 
داراي شرايط خاص و مضاعف در زمان دولت دهم 
طرح شد و پس از بررس��ي كارشناسي در دولت در 
25 تير 91 به تصويب دولت وقت رس��يد.  بر اساس 
اين گزارش، در دولت يازدهم، حسب پيگيري جامعه 
هدف، اين معاونت پيگيري سريع موضوع را جهت 
طي مراحل تصويب از مجلس درخواس��ت كرد كه 
موضوع در دستور كار كميسيون اجتماعي مجلس 

قرار گرفت و جهت اعمال برخي از اصلاحات مد نظر 
اعضاي كميسيون )از جمله گسترش دايره مشمولان 
به نس��بت لايحه اوليه دولت - تسري به بخش غير 
دولتي- ( موضوع به كارگروهي جهت بررسي مجدد 
با حضور برخي از نمايندگان و نماينده دولت و اين 
معاونت و مركز پژوهش هاي مجلس محول شد.  در 
بخش ديگري از اين گزارش آمده است:   ساعت كار 
هفتگي زنان ش��اغل داراي معلوليت يا داراي فرزند 
زير هفت سال يا معلول يا داراي همسر يا فرزند مبتلا 
به بيماري صعب العلاج و زنان سرپرست خانوار در 
دستگاه هاي اجرايي و بخش غير دولتي )مشمولان 
قان��ون كار و تأمي��ن اجتماعي( بنا به در خواس��ت 
متقاضي، 36 ساعت در هفته با دريافت حقوق و مزايا 
44 ساعت تعيين مي شود.  همچنين به پيشنهاد اين 
معاونت، كاركنان مرد داراي معلوليت يا فاقد همسر 
كه داراي فرزند زير هفت س��ال يا معلول يا بيماري 
صعب العلاج يا داراي همسر معلول از كار افتاده كلي 
كه فاقد توانايي نگهداري از فرزندان باشند نيز لازم 
است از امتياز اين قانون بهره مند شوند كه در آن كار 

گروه به تصويب نرسيد.  

 هزينه داروهاي شيمي درماني بيماران سرطاني 
از مهر امسال نصف مي شود

 تأكيد بر جلوگيري 
 از اخراج و جا به جايي كاركنان زن شاغل 

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

علي خدايي بيجاري

 ضعف ديپلماسي
 براي گرفتن حقابه تالاب هامون از افغانستان

مع�اون س�ازمان جنگل ه�ا ب�ا بي�ان اينكه ديپلماس�ي كش�ور 
ما ب�راي گرفت�ن حقابه ت�الاب هام�ون ضعيف اس�ت، گف�ت: تا 
زماني ك�ه يك منب�ع آب دائمي ب�راي اين تالاب تضمين نش�ود 
نمي ت�وان براي مه�ار ريزگرده�اي بس�تر آن برنامه ري�زي كرد.

دكتر پرويز گرشاس��بي با بيان اي��ن مطلب به مهر گفت: متأس��فانه 
ديپلماسي براي رايزني حقابه تالاب هامون در كشور ما بسيار ضعيف 
است و از آنجايي كه آب ورودي به اين تالاب ناگهاني و بدون برنامه ريزي 
است، تمام ميزان ورودي در اثر بادهاي 120 روزه و تبخير و تعرق بالا 

با سرعت هدر مي رود. 
به گفته وي، ورود به بستر تالاب هامون و برنامه ريزي براي آن به اين 
راحتي ها نيست چراكه اين تالاب برخي سال ها با پرآبي و برخي سال ها 
با خشكسالي مفرط مواجه مي شود لذا بايد براي برنامه ريزي جهت مهار 
ريزگردها و بيابان زدايي در كف تالاب هامون از يك آب ورودي تضمين 

شده به اين تالاب اطمينان داشت. 
معاون س��ازمان جنگل ه��ا تصريح كرد: ب��راي احياي ت��الاب هامون 
چاره اي به جز نهايي كردن حقابه اين تالاب از سوي كشور افغانستان با 

رايزني هاي ديپلماتيك و از طريق وزارت خارجه وجود ندارد. 
گرشاسبي اظهار داشت: بالاخره بعد از 30 سال بايد مسئولان كشور ما 
و كشور افغانستان براي ورود 28 متر مكعب در ثانيه آب به اين تالاب 
يا س��الانه حدود 7 ميليارد متر مكعب به يك نقطه مشترك برسند و 
اگر چنين امكاني وجود ندارد حداقل مي��زان حقابه كمتر اما تضمين 

شده اي تعيين شود. 
وي افزود: در اين صورت مي توان براي بستر درياچه كه منشأ گرد و غبار 
است برنامه ريزي كرد و با محدود كردن بستر آن عمليات بيابان زدايي 

را در اين عرصه انجام داد. 
معاون س��ازمان جنگل ها تأكيد كرد اما وقتي مي خواهيم براي بستر 
درياچه كه منشأ اصلي گرد و غبار اس��ت، عمليات بيابان زدايي انجام 
دهيم هم با مشكلات حقوقي و سازمان محيط زيست بر مي خوريم و 
هم از منابع آب در سال هاي آينده اطمينان نداريم وگرنه بيابان زدايي 

هامون كار سختي نيست.
وي يادآور ش��د: به راحتي مي توان با اس��تفاده از گونه هاي تاغ، گز و 
آتريپلكس جلوي برخاس��تن ريزگردها از بستر تالاب را گرفت اما اين 
در صورتي است كه مطمئن باشيم يك سيلاب ناگهاني و بدون كنترل 
سال بعد آنها را غرقاب نخواهد كرد يا خشكسالي متوالي موجب خشك 
شدن آنها نخواهد شد. وي با بيان اينكه وزارت امور خارجه قول داده كه 
با جديت روي تأمين حقابه اين درياچه رايزني كند، اظهار داشت: در كار 
گروه مناريد )انسجام سازماني در يك مديريت يكپارچه منابع طبيعي( 
هم كه حدود يك ماه پيش برگزار شد، اين مسئله و توقعات از وزارت 
خارجه مطرح شد. معاون سازمان جنگل ها خاطر نشان كرد: همچنين 
هماهنگي هايي با دفتر عمران س��ازمان ملل انجام شده تا با مسئولان 
وزارت نيرو، محيط زيس��ت و منابع طبيعي كش��ور افغانستان رايزني 
كنند و با تشكيل ورك شاپ هاي چند روزه اين مسئولان را در خصوص 
خطراتي كه در پ��ي مرگ هامون براي كش��ورمان به وج��ود مي آيد، 
آگاه كنند. به گفته وي همانطور كه صدمه ناش��ي از ريزگردهايي كه 
منشأ شان بين النهرين است در كشور ما به اندازه كشورهاي آن منطقه 
است، آسيب هاي ناش��ي از گرد و غبار حاصل از خشك شدن درياچه 

هامون نيز در كشور افغانستان كمتر از كشور ما نخواهد بود.
وي افزود: البته منشأ گرد و غبار در سيستان و بلوچستان علاوه بر بستر 
درياچه هامون مصب رودخانه در شمال شرق درياچه است كه بايد براي 

بيابان زدايي آن نيز برنامه ريزي هاي لازم انجام شود.
---------------------------------------------------

 450 هزار دانش آموز از ثبت نام 
در مدارس جا ماندند 

مع�اون آم�وزش متوس�طه وزي�ر آم�وزش و پ�رورش ب�ا بي�ان 
اينك�ه ب�ر اس�اس آخري�ن آم�ار 12 ميلي�ون و 172 ه�زار و 
728 دانش آم�وز در هم�ه مقاط�ع تحصيل�ي در كش�ور ثبت نام 
كرده اند، گف�ت: 450 هزار دانش آم�وز هنوز ثبت ن�ام نكرده اند. 
علي زرافشان، معاون آموزش متوس��طه وزير آموزش و پرورش اظهار 
داشت: بر اساس آخرين آمار 12 ميليون و 172 هزار و 728 دانش آموز 

در همه مقاطع تحصيلي و در كل كشور ثبت نام كرده اند. 
وي ادامه داد:  از اين تعداد 7 ميليون و 5 هزار و 112 دانش آموز ابتدايي، 
2 ميليون و 3 هزار و 844 دانش آموز دوره اول متوسطه و 2 ميليون و 

848 هزار و 450 دانش آموز دوره دوم متوسطه هستند. 
مع��اون آم��وزش متوس��طه وزير آم��وزش و پ��رورش اف��زود: تعداد 
دانش آموزان اس��تثنايي ثبت نام ش��ده 67 هزار و 549 نف��ر و تعداد 

دانش آموزان پيش دانشگاهي برابر با 252 هزار و 478 نفر است. 
زرافشان در پاس��خ به اين پرس��ش كه »چه تعداد دانش آموز ثبت نام 
نكرده اند و دليل آن چيس��ت؟«، يادآور ش��د: عمده دانش آموزاني كه 
ثبت نام نكرده اند، بخشي از دانش آموزان اس��تثنايي هستند كه اينها 
يك گروه ويژه دانش آموزي دارند و به صورت يكجا ثبت نام مي شوند و 
در سال گذشته تعداد دانش آموزان استثنايي 72 هزار و 698 نفر بود 
كه نسبت به تعداد دانش آموزان ثبت نام شده فعلي تقريباً هنوز 5 هزار 

نفر ثبت نام نكرده اند. 
وي اضافه كرد:  در دوره متوسطه اول سال گذشته تعداد دانش آموزان 
برابر با 2 ميليون و 71 هزار و 173 نفر ب��ود و تقريباً در حال حاضر 65 
هزار دانش آموز در اين دوره ثبت ن��ام نكرده اند و در مقطع ابتدايي نيز 
تعداد دانش آموزان برابر با 7 ميلي��ون و 18 هزار و 285 نفر بود كه اين 
تعداد در حال حاضر 7 ميليون و 5 هزار دانش آموز است و عمده كساني 

كه هنوز ثبت نام نكرده اند در دوره متوسطه هستند. 

 بازخواني اقدامات يكساله اخير 
در راستاي كاهش آلودگي هوا

 واردات خودرو 
در ازاي اسقاط خودروهاي فرسوده 

با گذشت فصل گرم و در آستانه ورود به فصل هاي سرد سال و رخداد 
پديده وارونگي هوا )اينورژن( كه به تبع آن تشديد آلودگي هوا اتفاق 
خواهد افتاد، دوباره بقچه حرف و حديث هاي نخ نما ش�ده باز ش�د و 
ش�عارهاي مس�ئولان ذيربط كه هيچ گاه جامه عمل نپوش�يده اند باز 
نقل مجلس برخي از رسانه ها شده است. در ادامه، مهمترين اتفاقاتي 
را كه در خصوص كاهش آلودگي هوا در يك س�ال گذش�ته روي داده 

بازخواني مي كنيم. 
 هفتم آذر سال گذش��ته كاظم ندافي، رئيس مركز سلامت محيط وزارت 
بهداشت در برنامه گفت وگوي ويژه شبكه 2 اظهار داشت: 70هزار خودرو 
در ته��ران يورو 2 ه��م ندارند و مع��ادل 2ميليون خ��ودرو آلودگي ايجاد 
مي كنند. از طرفي 15 درصد خودرو هايي كه به مراكز مكانيزه معاينه فني 
مراجعه كردند نيز مشكل آلودگي دارند و 30 برابر يك خودروي استاندارد 
آلودگي توليد مي كنند. وي در ادامه گفته بود: در 10 سال گذشته، سالي 
120 هزار خودرو فرسوده را از چرخه استفاده خارج كرديم كه اگر اين 70 
هزار خودرو ي فرسوده را از چرخه خارج كنيم، حركت سريع رخ مي دهد و 

اثر آن را در كاهش آلودگي هوا مي بينيم. 
   ممانعت اس�تاندار تهران ب�ا اجراي طرح توقي�ف خودروهاي 

فرسوده
در ادامه اين جريان در 17 آذرماه س��ال گذش��ته بود كه سرهنگ افشين 
سلطانيان، معاون ترافيكي پليس راهور تهران بزرگ با انتقاد از عدم توجه به 
معاينه فني خودروهاي سنگين، جزئياتي از اجراي طرح توقيف خودروهاي 

فرسوده و ممانعت استاندار تهران با اجراي اين طرح بيان كرده بود. 
وي با اشاره به اجراي طرح برخورد با خودروهاي فرسوده توسط پليس از 
بروز برخي مشكلات در سيس��تم حمل و نقل كشور خبر داده و گفته بود: 
هيئت دولت در سال 91 مصوبه توقيف خودروهاي عمومي را ابلاغ كرد و 
پليس راهور تهران بزرگ نيز در يك بازه زماني اقدام به اجراي اين مصوبه 
كرد كه پس از گذشت مدت كوتاهي شوراي تأمين شهر و استاندار تهران 
دستور توقف اجراي اين قانون را صادر و اعلام كرد به دليل وجود بيش از 
3هزاراتوبوس فرسوده در شركت واحد و 13 هزار تاكسي فرسوده در ناوگان 
حمل و نقل عمومي شهر تهران، اجراي اين طرح امكان پذير نيست و پليس 

تنها در برابر اين خودروهاي فرسوده به صدور جريمه بسنده كند. 
   اس�تاندار تهران: فرهنگ ترافيك و رانندگ�ي بايد در تهران 

نهادينه شود! 
در اولين روز مهرماه سال گذشته و بيش از دو ماه قبل تر از اظهارات ندافي و 
سلطانيان، سيد حسن هاشمي استاندار تهران در گفت و گويي با »فارس« 
تصريح كرده بود: در موض��وع آلودگي هوا و خروج خودروهاي فرس��وده 
بحث هاي زيادي شده است و بايد در جهت كاهش آلودگي هوا خودروهاي 
فرسوده هرچه سريع تر از رده خارج شوند. هاشمي در تداوم بحث گفته بود: 
فرهنگ ترافيك و رانندگي بايد در تهران نهادينه شود؛ چراكه مطمئناً نحوه 
رانندگي درست و فرهنگسازي در اين بخش مي تواند در كاهش آلودگي 

هوا و ترافيك تأثيرگذار باشد. 
وي در بخش ديگري از سخنانش افزوده بود: در راستاي كاهش آلودگي هوا 
و خروج خودروهاي فرسوده بايد حاكميتي تصميم گيري و عمل شود؛ چرا 
كه يك دستگاه به تنهايي نمي تواند از پس آلودگي هواي شهر تهران برآيد 
و بايد تمامي دستگاه ها و سازمان هاي ذيربط با تعامل نسبت به كاهش اين 

مشكل اقدام كنند. 
اظهار نظر متأخر استاندار تهران اشاره اي غير مستقيم به اختلافاتي بود كه 
در سال گذش��ته در بين اعضاي كميته اضطرار كاهش آلودگي هوا وجود 
داش��ت و اعضاي اين كميته كه متش��كل از نمايندگان وزارت بهداشت، 
شهرداري، نمايندگان كميته منشأ آلودگي هوا، مديريت بحران استانداري، 
سازمان محيط زيس��ت، معاونين عمراني فرمانداري شهرستان هايي كه 
معادن در آنها قرار دارند، آراي همسو و هم جهتي نداشتند، از اين رو غالب 
مصوبات اين كميته بر طرح زوج و فرد كردن خودروها و تعطيلي مدارس 

خلاصه مي شد. 
   واردكنندگان خودرو براي واردات خودرو به جاي پول گواهي 

اسقاط خودروهاي فرسوده را ارائه دهند
با اين احوال فصل سرما گذشت و با آغاز فصل هاي گرم سال و ورود سوخت 
وارداتي و كاهش نسبي آلودگي هوا گويا دنبال كردن اسقاط خودروهاي 
فرس��وده ارتقاي سيس��تم سوخت رس��اني خودروهاي تولي��د داخل كه 
ضرب الاجل آن تا شهريور ماه سال جاري بود، به فراموشي سپرده شد. اما 
با گذشت فصل گرما و در آغاز ورود به دو فصل سرد سال كه طبق معمول 
سال هاي گذشته، پديده وارونگي هوا اتفاق خواهد افتاد، گويا دوباره بحث 
اسقاط خودروها كه در ماه هاي اخير خاك خورده بود، از گنجه در آمده و به 
جريان افتاده است. در اين راستا روز گذشته يوسف رشيدي، رئيس مركز 
ملي هوا و اقليم محيط زيست در گفت  وگو با »فارس« از واردات خودرو به 
شرط ارائه گواهي اسقاط خبر داده و با اشاره به اقدام ستاد مديريت سوخت 
مبني بر اخذ گواهي اسقاط خودروهاي فرس��وده از واردكنندگان خودرو 
به جاي دريافت پول، درباره قصه نخ نما ش��ده اسقاط خودروها گفته بود: 
تردد خودروهاي فرسوده يكي از علل عمده آلودگي هوا در كلانشهرهاي 

كشور است. 
وي با اش��اره به بحث هاي ناكارآمد س��ال گذش��ته در مورد آلودگي هوا 
يادآور شد: به منظور كنترل آلودگي هواي كلانشهرهاي كشور در پاييز و 
زمستان امسال برخي از اقدامات از سال گذشته آغاز شده و با ابلاغ ارتقاي 
سطح استاندارد س��وخت به وزارت نفت، كاهش ميزان بنزن موجود در 
فرآورده هاي نفتي بعد از كش��مكش هاي فراوان محقق شد كه اين خود 
گامي در جهت بهبود هواي تهران و ساير كلانش��هرهاي كشور است. بر 
همين اساس ش��اهد افزايش تعداد روزهاي س��الم و پاك در سال جاري 
نسبت به سال گذش��ته ش��ده ايم.  رئيس مركز ملي هوا و اقليم سازمان 
محيط زيست در ادامه سخنان خود يادآور شد: س��تاد مديريت حمل و 
نقل سوخت كشور طي اقدامي مناسب بحث واردات خودرو را در برابر اخذ 
پول متوقف كرده اس��ت و از واردكنندگان خودرو تقاضا داشته تا در برابر 
واردات خودرو گواهي اسقاط خودروهاي فرسوده را ارائه دهند. همين امر 
نيز با سرعت گرفتن روند اسقاط خودروهاي فرسوده همراه شد.  حجت 
اين مدعا در مصوبه هيئت وزيران اس��ت كه در تاريخ 13ارديبهشت ماه 
سال جاري رسانه اي شد. در ش��ماره 6 از بندهاي)6( و )7( اين مصوبه به 
برنامه كاهش آلودگي هوا در هشت شهر بزرگ كش��ور اشاره شده و اين 
گونه آمده:  شماره گذاري خودروهاي وارداتي و توليد داخلي به استثناي 
خودروهاي دوگانه سوز توليد داخلي، از ابتداي سال 1392 و خودروهاي 
دوگانه س��وز توليد داخلي از ابتداي س��ال 1393 صرفاً در صورت كسب 
استاندارد جهاني )EURO IV (مجاز خواهد بود و نيروي انتظامي مكلف 
است از شماره گذاري خودروهاي با اس��تاندارد پايين تر از استاندارد ياد 

شده خودداري كند.

   خبر


